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ségekben megmaradt üvegből, porcelánból, kőből, 
esetleg műanyagból készült tárgyakat. A papír és 
a digitális emlékek elpusztulnak néhány ezer év 
alatt. Lehet, el kellene kezdenünk kőbe vésni a 
legfontosabb dolgokat? 

(Borítókép: A Facebook adatközpontja a svédországi 
Luela városban. Fotó: AFP/Jonathat Nackstrand) 
 
/Forrás: http://index.hu/tech/2016/11/15/a_tortenelem 
_szellemei_lehetunk// 
 

(F. Iné) 
 
 
Csökken a zárt forráskódú irodai 
szoftverlicencek aránya a 
közszférában 

Jelentősen csökkentik a zárt forráskódú irodai 
szoftverlicencek arányát a közszférában − derül ki 
a keddi Magyar Közlönyben publikált kormányha-
tározatból. 
 
A határozat szerint a NISZ Nemzeti Infokommuni-
kációs Szolgáltató (NISZ) Zrt. ellátotti körébe tarto-
zó szerveknél 2017 végéig legalább 20, 2018 vé-
géig legalább 30, 2019 végéig legalább 45, 2020 
végéig pedig legalább 60 százalékkal csökkennie 
kell a felhasznált zárt forráskódú irodai szoftverli-
cencek arányának a 2016. december 31-i ará-
nyokhoz képest. 
 
A nemzeti fejlesztési miniszternek a belügyminisz-
ter közreműködésével 2017. március 31-ig javasla-
tot kell készítenie a kormány számára egy térítés-
mentes − legalább operációs rendszert, irodai 
szoftvercsomagot, valamint böngésző szoftvert 
tartalmazó − nyílt forráskódú lakossági alap szoft-
vercsomag kialakítására és folyamatos karbantar-
tására, illetve támogatására vonatkozóan, továbbá 
javaslatot kell tennie a szoftvercsomag részeként 
egy nyílt forráskódú levelezőszoftverre is. 
 
A kormányhatározat szerint december 31-ig a 
Nemzeti Hírközlési és Informatikai Tanács bevo-
násával készíteni kell egy kormányzati dokumen-
tumformátum tárat, amelynek egységesen tartal-
maznia kell a közigazgatásban tipikusan használt 
és megfelelő formázással ellátott dokumentumo-
kat, amivel csökkenthetőek az eltérő irodai szoftve-
rek által felmerülő kompatibilitási problémák. En-
nek felelőse a Miniszterelnökséget vezető minisz-
ter. 
 

A közbeszerzések jogi és technikai szempontjai-
nak figyelembevételével − a piaci verseny köve-
telményeinek tükrében − 2017. március 15-ig meg 
kell vizsgálni, miként lehet létrehozni és üzemel-
tetni egy olyan elektronikus beszerzői felületet, 
amelyen keresztül egyszerűen teljesíteni lehet a 
kormányzati szoftverfejlesztési, szoftverbeszerzési 
igényeket, és amely egyúttal lehetőséget teremt a 
hazai mikro- és kisvállalkozások bevonására. Az 
előterjesztésnek ki kell térnie a koncepció forrás-
igényére és annak európai uniós forrásból történő 
finanszírozási lehetőségére is. 
 
A belügyminiszternek más tárcavezetők bevoná-
sával a NISZ Zrt. vagy annak tulajdonosi érdekelt-
ségébe tartozó gazdasági társaság útján 2017. 
március 15-ig koncepciót kell készíteni a kormány 
számára olyan egységes fejlesztői környezet létre-
hozására és működtetésére, amely platformot 
biztosít a kormányzati szoftverfejlesztések megva-
lósítására. A nemzetgazdasági miniszternek 2017-
től beépülő jelleggel gondoskodnia kell arról, hogy 
a nyílt forráskódú szoftvereket támogató csoport-
hoz kapcsolódó működési költségek fedezéséhez 
szükséges 186 millió forint rendelkezésre álljon.  
 
A kormányhatározat a Miniszterelnökséget vezető 
miniszter feladatává teszi, hogy december 31-ig a 
Nemzeti Közszolgálati Egyetem bevonásával ké-
szüljön oktatási tananyag a nyílt forráskódú irodai 
szoftverek használatának elősegítése érdekében, 
és az elkészülő tananyag 2017-től kezdődően 
épüljön be az állami és a közszolgálati tisztviselők, 
valamint a hivatásos állomány kötelező tovább-
képzési rendszerébe. November 30-ig készíteni 
kell egy oktatási tananyagot is, amelyből a fel-
használók megismerhetik a nyílt forráskódú irodai 
szoftvercsomagot. A nyílt forráskódú irodai szoft-
verekre való átállásból fakadó költségvetési meg-
takarításokat évente be kell mutatni a kormánynak. 
 
/Forrás: https://sg.hu/cikkek/122178/csokken-a-zart-
forraskodu-irodai-szoftverlicencek-aranya-a-
kozszferaban/ 
 

(F. Iné) 
 
 
Az elveszített emlékeket 
megosztani sem lehet 

Az idei a Cannes Lionsön a Deutsche Telekom és 
a Saatchi & Saatchi kilenc díjat nyert a „Sea Hero 
Quest” nevű mobiljátékával. A díjnyertes munkát 
több egyetem, illetve az Alzheimer’s Research UK 
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jótékonysági alap együttműködésében fejlesztet-
ték, és valójában sokkal több, mint egy játék: egy 
kutatási projekt, melynek a célja nem más, mint az 
időskori leépülés, a demencia kialakulásának feltá-
rása. 
 

Jelenleg világszerte több, mint 47 millió ember 
küzd demenciával, a társadalmak elöregedése 
miatt a becslések szerint ez 2050-re 135 millióra 
emelkedik. A betegség első tünete sok esetben a 
térbeli tájékozódás romlása, hogy elveszítik azt a 
képességüket, hogy akár jól ismert helyeken és 
környezetben is el tudjanak igazodni. Ezt a területet, 
a tájékozódási mechanizmusokat kutatja a Sea 
Hero Quest mobiljáték. Egy halász fiát alakjuk ben-
ne, aki egy kis hajóval navigálva a tengeren össze-
gyűjti idős édesapja elveszőben lévő emlékeit. 
 

 
 
Az eddig elért közös játékidő több mint 59 évet 
tesz ki, amivel az alkotók állítása szerint 8800 évet 
meghaladó hasonló jellegű laboratóriumi kutatás 
eredményeit sikerült kiváltani. Az emberek térbeli 
tájékozódásáról végzett korábbi vizsgálatok ugyan-
is legfeljebb 600 résztvevővel folytak. Erről már 
Hans-Christian Schwingen, a Deutsche Telekom 
márkaigazgatója beszélt az Internet Hungary kon-
ferencián még szeptember végén. Előadása után 
pedig egy rövid interjút is készítettünk a német 
csúcsvezetővel. 
 
Előadásából érezni lehetett, hogy büszke erre a 
projektre. Ezt tartja a legjobb munkának, ami 
valaha kikerült a keze alól?  
 
Nem emlékszem az össze eddigi munkámra, de az 
biztos, hogy ez nagyon különleges helyet foglal el 
közöttük. Sőt, valójában igazat adok, mostani fejjel 

ezt tartom a legnagyszerűbbnek. Mégpedig azért, 
mert ez ténylegesen, a gyakorlatban szolgál egy 
nagyon fontos ügyet. Kézzel foghatóan képes job-
bá tenni a világot, azt reméljük tőle, hogy az ada-
tok elemzése után segíthet új utakat nyitni egy 
milliókat érintő betegség kezelésében. 
 
Ezek szerint tényleg bíznak benne, hogy a 
megszerzett adatokat a klinikai gyakorlatban is 
alkalmazni fogják? 
 
Teljes mértékben. Ez a játék tényleg úgy lett kidol-
gozva, kutatók bevonásával, hogy tudományosan 
felhasználható adatokat, következtetéseket lehes-
sen levonni belőle az agyműködésre vonatkozóan. 
Az erre vonatkozó első, de még tényleg csak a 
legelső eredmények novemberben lesznek majd 
nyilvánosak, egy san diegói tudományos konferen-
cián. 
 
Miért érte meg a Telekomnak, hogy ennyi pénzt 
és időt öltek bele egy ilyen projektbe? 
 
Leegyszerűsítve ez segít minket abban, hogy 
megkülönböztessük magunkat a piac többi szerep-
lőjétől. Ne szépítsünk rajta: ha tisztán az üzleti 
folyamatainkat nézzük, akkor nem sokban külön-
bözünk a versenytársainktól: lényegében mindany-
nyian telekommunikációs szolgáltatásokat árulunk. 
Szóval akkor mi lehet az a hozzáadott érték, amit 
egy ekkora cég, mint a Deutsche Telekom adhat a 
világnak? Szerintem az emberek valami többet 
várnak el tőlünk, mint hogy szimplán előfizetéseket 
áruljunk nekik. Ebben ennél többnek kell lennie. A 
márka értékeinek, szlogenünk, a „Life is for 
Sharing” megtestesülését láttuk a Sea Hero 
Questben. Persze azt sem szabad elfelejteni, hogy 
ez a projekt a szakmai erősségeinket is megmutat-
ja. Szükséges hozzá a hálózatunk, a felhőszolgál-
tatásunk, fejlesztési képességeink, tárolási és 
adatbiztonsági technológiáink. 
 
De miért pont ezt a területet, a 
demenciakutatást választották?  
 
Ez a terület tulajdonképp a saját üzletünk jövőjét is 
elősegíti. A Telekom arról beszél, ez a szlogenünk, 
hogy osszuk meg élményeinket, ha a demencia 
miatt elvesztjük élményeinket/emlékeinket, vagyis 
a képességet, hogy felidézzük azokat, nem lesz 
mit megosztanunk. Rengeteg komoly betegség 
van, ami ellen érdemes és kell küzdenünk, de 
számunkra ez a terület különösen érdekes volt, 
mert nagyon illik a Telekom hitvallásához. 
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Kitől jött ennek az egésznek az ötlete, önökt ől, 
vagy valamelyik ügynökségt ől?  
 
A projektnek mi voltunk az elindítói. Szerettünk 
volna csinálni valamit, ami messze túlmutat az 
üzleti tevékenységeinken. Azzal a brieffel kerestük 
meg az ügynökségeinket – a Saatchit, a DDB-t és 
az Isobart –, hogy találjanak ki nekünk valami 
adatalapú dolgot, ami passzol a márka értékeihez, 
és amihez hasonlót még senki, egyik versenytár-
sunk sem csinált. Rengeteg ötlettel előálltak, leg-
alább 15-öt prezentáltak már, mire ehhez elérkez-
tünk, de azonnal tudtuk, hogy ezt akarjuk. Ez tűnt 
a legdrágábbnak, ehhez értettünk legkevésbé, 
tudtuk, hogy alsóhangon 12-15 hónapba kerül, 
mire elkészülünk vele, de belevágtunk. 
 
Mi lesz a következ ő lépés?  
 
Egy dolog biztos: folytatni fogjuk, lesz ennek egy 
második fázisa. Még nem tudjuk pontosan, milyen 
irányba megyünk, egyelőre gondolkodunk a 
briefen, addig várjuk az első eredményeket a mos-
tani adatok elemzéséből. 
 
Mire használja a Telekom az így megszerzett 
felhasználói adatokat?  
 
Kizárólag a kutatás céljára. Csak tudósok kapják 
meg az alkalmazás által gyűjtött információkat. 
Lényegében nem származik semmilyen kézzelfog-
ható bevétele ebből a cégnek, leszámítva persze a 
márka hírnevének, megítélésnek erősödését. 
 
Az európai piac nagyon fontos a Telekomnak. 
Mit gondol a mostani európai helyzetr ől?  
 
Az EU nagyon nehéz időszakon megy keresztül, 
ott lebeg a Brexit és a bevándorlás kérdése. (Az 
interjú még az amerikai elnökválasztás előtt ké-
szült – a szerk.) Nyugtalanító a helyzet, és egyálta-
lán nem látni, hogy mi lesz ennek a vége. Ezért a 
mi cégünk nagyon erősen állást foglalt abban, 
hogy hisz az európai egységben, a nyár óta futó 
„Feel connected all over Europe” kampányunk is 
ezt hirdeti, ez egyszerre fut az összes európai 
országban, ahol a Deutsche Telekom jelen van. 
 
Amikor tavaly ősszel menekültek tömegei gy űl-
tek össze Budapesten, a Telekom ingyenes 
wifit szolgáltatott a hivatalos tranzitzónákban. 
Ez mennyire volt központi vagy helyi döntés?  
 

A magyar kollégák ötlete volt, de teljes mértékben 
egyezett azokkal az értékekkel, amiket mi a Tele-
komnál vallunk. 
 
Melyek a legéget őbb kérdések, kihívások 
ebben a nehéz id őszakban?  
 
A kontinens telekommunikációs piaca túlságosan 
szegmentált, nagyon sok szereplő van. 200 nem-
zeti szolgáltató van Európában, összehasonlítás-
képp: az Egyesült Államokban vagy Kínában 
mindössze 4-5. Ez felveti a hatékonyság kérdését, 
azt, hogy konszolidációra volna szükség. Egy má-
sik fontos megoldandó kérdés jogi természetű. Az 
európai versenytörvények egyre kevésbé alkalma-
sak az aktuális helyzet kezelésére. Ezek a törvé-
nyek jelenleg a piacba semmit sem befektető nagy 
játékosoknak kedveznek, mint a Facebook vagy a 
Google, akiknek semmibe sem kerül az európai 
piacon való jelenlét – mint kiderült, gyakran még 
adót sem fizetnek –, miközben mi, helyi telkó-
szolgáltatók hatalmas befektetéseket hajtunk vég-
re a piacon. Olyasfajta jogi és szabályozásbeli 
egyenlőtlenség a szereplők között, amivel kezdeni 
kell valamit. Ugyanez vonatkozik az adatkezelés-
sel, privacyval kapcsolatos szabályozásokra is. A 
Szilícium-völgyből eredő összes sikeres üzleti 
modell a smart datán vagy a big datán alapul, emi-
att nagyon fontos, hogy a játékszabályok ugyan-
azok legyenek a globális, amerikai piaci szereplők 
és az európai játékosok között. 
Szerényi Szabolcs  
 
/Forrás: 
http://www.kreativ.hu/cikk/az_elveszitett_emlekeket_
megosztani_sem_lehet/ 
 

(F. Iné) 
 
 
Csincsik Zsolt 

Az MNT az adai könyvtár 
társalapítójává vált 
2016. november 9., 

Ada község önkormányzata és a Magyar Nemzeti 
Tanács tegnap Adán, a községházán szerződést 
kötött a helyi Szarvas Gábor Könyvtár alapító joga-
inak megosztásáról, amely révén az MNT az in-
tézmény társalapítójává vált. A szerződést Búcsú 
Attila, az adai községi képviselő-testület elnöke és 
Hajnal Jenő, az MNT elnöke látta el kézjegyével. 
 


